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Wykszta³ciæ lidera
spo³ecznoœci lokalnej

Inauguracja roku akademickiego. Od lewej: wójt gminy Micha³owice Roman Lawrence,
dziekan Wydzia³u Leœnego prof. Heronim Olenderek, dyrektor Instytutu Gospodarki Prze-
strzennej i Komunalnej dr Jacek Malasek

Zbigniew Leszczewicz: Serdecznie gratuluje-
my sukcesu, jakim by³o uruchomienie  Miê-
dzywydzia³owego Studium Gospodarki Prze-
strzennej SGGW, oraz objêcia funkcji kierow-
nika. Jak dosz³o do powstania studium?

Dariusz Korpetta: Z³o¿y³o siê na to kilka ele-
mentów. Przede wszystkim œwiadomoœæ w³adz
uczelni, ¿e nale¿y reformowaæ dydaktykê SGGW.
Zmiany w pañstwie, które obserwujemy w ostat-
nich latach, powoduj¹, ¿e tradycyjne kierunki
i sposoby kszta³cenia odchodz¹ – mniej jest kan-
dydatów na wydzia³ rolniczy czy na zootechnikê.
Poszukiwanie nowych dróg rozwoju uczelni to
m.in. w³aœnie ³¹czenie aktywnoœci ró¿nych wy-
dzia³ów w miêdzywydzia³owe studia. Dwa takie
studia ju¿ funkcjonuj¹ – Miêdzywydzia³owe Stu-
dium Ochrony Œrodowiska oraz Miêdzywydzia-
³owe Studium Biotechnologii – i to siê sprawdzi-
³o. Analiza minimum programowego, które zo-
sta³o nakreœlone przez Radê G³ówn¹ Szkolnictwa
Wy¿szego, doprowadzi³a do tego, ¿e w Zak³a-

Miêdzywydzia³owe Studium Gospodarki
Przestrzennej jest  now¹ jednostk¹ Szko³y
G³ównej Gospodarstwa Wiejskiego
w Warszawie. Studium prowadziæ bêdzie
kszta³cenie w formie 5-letnich studiów
magisterskich dziennych w zakresie dwóch
specjalnoœci: zagospodarowanie obszarów
wiejskich oraz systemy informacji
przestrzennej. Kierownik studium
Dariusz Korpetta
rozmawia³ ze Zbigniewem Leszczewiczem
tu¿ po uroczystej inauguracji
roku akademickiego 1998/99.
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Studenci I roku podczas inauguracji

Wrêczenie indeksów „pierwszakom”. Od lewej: prorektor ds. dydaktyki prof. Tomasz
Borecki, rektor SGGW prof. W³odzimierz Kluciñski, dr Dariusz Korpetta

dzie Systemów Informacji Przestrzennej i Geo-
dezji Leœnej powsta³a myœl, aby zebraæ doœwiad-
czenia pracowników ró¿nych wydzia³ów uczelni
i powo³aæ do ¿ycia Miêdzywydzia³owe Studium
Gospodarki Przestrzennej. Zadecydowa³o o tym
nasze doœwiadczenie w zakresie systemów in-
formacji przestrzennej, wyczucie spraw zwi¹-
zanych z planowaniem i szeroko rozumian¹ geo-
dezj¹. Przydatne okaza³y siê moje doœwiadcze-
nia w pracy spo³ecznej – 8 lat by³em przewod-
nicz¹cym Rady Gminy Micha³owice. Wyst¹pi-
liœmy wiêc z inicjatyw¹ utworzenia studium,
co znalaz³o szeroki oddŸwiêk we w³adzach rek-
torskich. Pewne w¹tpliwoœci pojawi³y siê jedy-
nie w Senacie Akademickim, ale przewodni-
cz¹ca komisji senackiej do spraw dydaktyki,
dziekan Wydzia³u ¯ywienia Cz³owieka i Gos-
podarstwa Domowego profesor Anna Gmow-
ska-Senger po szczegó³owym zapoznaniu siê
z koncepcj¹ utworzenia tego kierunku studiów
odnios³a siê do pomys³u z entuzjazmem, zare-
komendowa³a sprawê w Senacie i dalej posz³o
g³adko. PóŸniej oczywiœcie by³y sprawy for-
malne, regulamin studiów, konkurs na stano-
wisko kierownika. Zg³osi³em siê do konkursu,
zosta³em zaakceptowany przez Senat Akade-
micki i rektor powierzy³ mi prowadzenie tego
studium.

Jakie by³o zainteresowanie studentów?

Na razie niewielkie, co prawdopodobnie wynika z faktu, ¿e
studium formalnie zosta³o powo³ane do ¿ycia dopiero w grud-
niu zesz³ego roku. To by³o bardzo póŸno, tu¿ przed procesem
rekrutacji. Nie zd¹¿yliœmy przeprowadziæ ¿adnej reklamy, dla-
tego te¿ na 60 miejsc zg³osi³o siê zaledwie 80 kandydatów,
z których 40 zda³o pomyœlnie egzamin i ci zostali przyjêci. Po-
niewa¿ mieliœmy ten sam egzamin co na Wydziale Ekonomicz-
no-Rolniczym (na który by³o 6-7 kandydatów na jedno miej-
sce), to najlepsi z tych, którzy z powodu braku miejsc nie dosta-
li siê na ten wydzia³, przyszli z podaniami do nas. Myœlê, ¿e
nied³ugo zrozumiej¹, i¿ to by³ szczêœliwy traf, gdy¿ gospodarka

przestrzenna to dziedzina, która ³¹czy ze sob¹ nauki ekonomicz-
ne, spo³eczne i techniczne.

Kogo chcecie kszta³ciæ i jak¹ rolê widzicie dla przysz³ych
absolwentów?

G³ównie chcielibyœmy kszta³ciæ (zgodnie z w³asnym przekona-
niem i sylwetk¹ absolwenta okreœlon¹ przez Radê G³ówn¹ Szkol-
nictwa Wy¿szego) pracowników administracji samorz¹dowej
i rz¹dowej, ludzi, którzy bêd¹ najbli¿ej problemów, czyli w gmi-
nie i powiecie. Chcemy wykreowaæ lokalnego lidera, cz³owie-
ka, który bêdzie umia³ wyt³umaczyæ w gminie czy w ma³ym
miasteczku, jaka jest funkcja samorz¹du i jak mo¿na oddzia³y-
waæ na rozwój lokalny. Jak go promowaæ, jednoczeœnie zacho-
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Sprzêt geodezyjny firm: NIKON, TOPCON, SOKKIA,
BERGER, BHI i innych

Sprzêt kreœlarski firm: STANDARDGRAPH-MECANORMA,
KIN, ROTRING, STAEDTLER

Œwiat³okopiarki firm: REGMA, NEOLT
Materia³y eksploatacyjne firm: REGMA, RENKER

Materia³y do ploterów – papiery, folie, kalki
Folie kserograficzne
Pomocniczy sprzêt geodezyjny: ruletki, piony,
wêgielnice, ³aty, tyczki, lustra, statywy
GEOZET S.C.
01-018 Warszawa, ul. Wolnoœæ 2a, tel./faks 838-41-83

wuj¹c walory œrodowiska, nie zaœmiecaj¹c przestrzeni, uwzglê-
dniaj¹c wszystkie interakcje ekologiczne, które w tym œrodowi-
sku zachodz¹.

Chcecie zatem wykszta³ciæ ludzi, którzy za kilka lat zasil¹
urzêdy gminne czy powiatowe. Ale czy myœlicie te¿ o jakiejœ
formie dokszta³cania obecnych pracowników administracji?
Minie ca³e 5 lat , zanim pierwszy Wasz absolwent wyjdzie do
pracy. I to jest ma³a grupa – 60 osób, a gmin jest oko³o 2,5 tys.

Ale takich specjalistów kszta³cimy nie tylko my. Z inicjatywy
prof. Andrzeja Hopfera dwa lata temu na ART ruszy³o podobne
studium, z tym ¿e jest ono ukierunkowane raczej na gospodarkê
nieruchomoœciami i ich szacowanie. Mam œwiadomoœæ tego, ¿e
kadra urzêdów gmin powinna byæ lepiej przygotowana do roli,
któr¹ pe³ni, ¿e powinna rozumieæ problem studium uwarunko-
wañ i kierunków zagospodarowania przestrzennego gmin. Trzeba
te¿ mieæ mo¿liwoœæ dostarczenia informacji do takiego planu
zagospodarowania, który bêdzie przez radê uchwalany, trzeba
wrêcz umieæ przekonaæ radnych – ludzi, którzy czêsto nie znaj¹
siê na tej problematyce – ¿e dane rozwi¹zania s¹ dobre i nale¿y
je przyj¹æ, a ewentualne manewrowanie jest bardzo zawê¿one,
bo przestrzeni nie mo¿na kszta³towaæ dowolnie. My w tej chwi-
li organizujemy proces nauczania tylko na studiach dziennych.
Wiem, ¿e obecnie studia podyplomowe z zakresu gospodarki
przestrzennej prowadzone s¹ na Uniwersytecie Warszawskim.
Równie¿ pewne sprawy zwi¹zane z gospodark¹ przestrzenn¹
mo¿na znaleŸæ w programach studiów podyplomowych ofero-
wanych przez Szko³ê G³ówn¹ Handlow¹. Zatem jakaœ oferta ju¿
istnieje. Byæ mo¿e i my w przysz³oœci przymierzymy siê do

kszta³cenia tego typu – przyk³adem jest Miêdzywydzia³owe
Studium Ochrony Œrodowiska (dzia³aj¹ce dopiero 3 lata), w ra-
mach którego ruszaj¹ studia magisterskie uzupe³niaj¹ce i studia
podyplomowe.

Jest Pan geodet¹ i samorz¹dowcem. W jakim stopniu do-
œwiadczenia te pomagaj¹ Panu w obecnej pracy?

Rzeczywiœcie jestem geodet¹ i samorz¹dowcem, doktorem nauk
leœnych, a tak¿e specjalist¹ z zakresu systemów informacji prze-
strzennej. Te wszystkie dziedziny zebrane razem, umiejêtnoœæ
patrzenia na teren, znajomoœæ podstawowych przepisów prawa,
stosowanie tego prawa w pracy samorz¹dowej umo¿liwi³o mi
zdefiniowanie problemów, które mog¹ wystêpowaæ na obsza-
rach, podlegaj¹cych zagospodarowaniu przestrzennemu. Patrz¹c
na doœwiadczenia swojej gminy, wiem, jak trudno jest czasami
(nawet przy sprawach oczywistych) dotrzeæ do osób, które bêd¹
podejmowa³y decyzje. Rady gmin s¹ wybierane i czêsto znajdu-
j¹ siê tam ludzie przypadkowi, z jakimiœ swoimi wizjami, ale
zupe³nie nie przygotowani, bardzo czêsto nawet nie zaintereso-
wani poznaniem podstawowych aktów prawnych, w których
maj¹ siê obracaæ. Zapominaj¹ o tym, ¿e rada gminy (a w nieda-
lekiej przysz³oœci równie¿ rada powiatu) ma byæ organem, który
musi dzia³aæ w granicach okreœlonych przepisami prawa. Chcia³-
bym, ¿eby moi studenci bardzo dobrze poruszali siê w materii
formalnoprawnej, bo jest to szalenie wa¿ne dla administracji.
Niestety obecnie nie wszyscy urzêdnicy potrafi¹ wyt³umaczyæ
petentom, a nawet sobie samym, co na danym terenie mo¿na,
a czego nie. To wszystko musi byæ systematycznie przekazywa-
ne w ramach programu nauczania.
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Europejski lider
nowoczesnych

znaków kotwicowych
i akcesoriów geodezyjnych

◆ niezniszczalnoœæ granitu
◆ precyzja
◆ trwa³oœæ zakotwiczenia
◆ ma³y ciê¿ar
◆ wygoda transportu (noszenia)
◆ ³atwoœæ i szybkoœæ osadzania

w ka¿dym gruncie
(tylko kilka uderzeñ m³otkiem!)

◆ niezale¿noœæ geodety od kilofów i ³opat

MERKUR POLSKA
Romuald Sadowski

ul. Krakowska 11
43-300 Bielsko-Bia³a
tel./faks (0 33) 14-34-72

praktyczne
opakowanie

do przenoszenia
g³owic

worek
i pas

do noszenia
znaków

pojemnik
do noszenia

narzêdzi
i znaków

Jest Pan kierownikiem studium – czy jest to funkcja porów-
nywalna z dziekanem wydzia³u?

Z punktu widzenia dydaktycznego i kierowania dydaktyk¹ oraz
nadzorem nad studentami jest to funkcja równowa¿na dzieka-
nowi wydzia³u, z tym ¿e dziekan wydzia³u ma jeszcze pod sob¹
pracowników poszczególnych katedr. Studium nie ma pracow-
ników, bo wykorzystuje pracowników innych wydzia³ów. Na-
tomiast dla studenta jestem dziekanem wydzia³u.

Sk¹d bêd¹ siê rekrutowaæ wyk³adowcy studium?

Nie wierzê, ¿e znajdê rozwi¹zanie wszystkich problemów
studium tylko wœród wyk³adowców SGGW. Jest tu wielu
specjalistów, ale chyba nie wszystkich uda mi siê tutaj zna-
leŸæ. Na razie zajêcia na pierwszym roku bêd¹ realizowane
przez pracowników piêciu wydzia³ów SGGW – Leœnego,
Rolnego, Ekonomiczno-Rolniczego, In¿ynierii Œrodowiska
i Melioracji oraz Oddzia³u Architektury Krajobrazu. Myœlê,
¿e w miarê rozwoju studium niektórych specjalistów zapro-
simy z zewn¹trz.

Czy w studium znajdzie siê miejsce na informatykê?

Oczywiœcie, takie zajêcia w ramach studium po prostu musz¹
byæ, choæby ze wzglêdu na to, ¿e jedn¹ ze specjalnoœci bêd¹
systemy informacji przestrzennej. Zaczyna siê od podstaw in-
formatyki ju¿ na pierwszym roku. Mimo ¿e sam nie jestem
informatykiem, chcê jak najlepiej przygotowaæ studentów do
pracy z komputerem.

W jakim zakresie bêdziecie uczyæ geodezji?

Bêdzie te¿ i geodezja, np. wspó³czesne techniki pomiarowe, w tym
GPS. Oni musz¹ wiedzieæ , jak tê przestrzeñ zinwentaryzowaæ,
jak to „w³o¿yæ” do komputera, na³o¿yæ na to sprawy spo³eczno-
-ekonomiczne, przeanalizowaæ i „wypluæ” z tego optymalne roz-
wi¹zanie dla uk³adu lokalnego. Takie s¹ zamierzenia.

Jakie s¹ perspektywy studium?

Patrz¹c na wszystkich, którzy zaanga¿owali siê w tworzenie tego
studium, wierzê, ¿e ci ludzie chc¹ to robiæ, i to jest najwa¿niejsze.
Mamy ju¿, jak widzieli Pañstwo na inauguracji, dosyæ du¿e za-
plecze i poparcie w³adz rektorskich. Pokoje, w których jesteœmy,
wyremontowane w³aœnie dziêki staraniu w³adz rektorskich, prze-
kazano nam do dyspozycji. Myœlê, ¿e to studium mo¿e staæ siê
bardzo atrakcyjne w³aœnie dlatego, ¿e bêdzie przygotowywa³o
absolwenta do wielokrotnej transformacji formalnego wykszta³-
cenia i zmiany zawodu. Ja sam jestem przyk³adem transformacji
zawodowej – mgr in¿. geodeta, dr nauk leœnych, amator prawnik,
komputerowiec gdzieœ po drodze, a w tej chwili zajmujê siê gos-
podark¹ przestrzenn¹. Naszych absolwentów chcemy przygoto-
waæ tak, ¿eby by³o im ³atwo przekwalifikowaæ siê, czego wyma-
ga obecny, a myœlê, ¿e i przysz³y rynek pracy.

Zdjêcia Anna Wardziak

Dariusz Korpetta – absolwent Wydzia³u Geodezji i Kartografii PW, pracownik
Wydzia³u Leœnego SGGW, dr nauk leœnych. Wieloletni dzia³acz samorz¹dowy,
specjalista SIP w leœnictwie i ochronie œrodowiska.
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